


Ajutaţi copilul să citească această cărţulie:
•	 �Nu citiţi toată cărţulia deodată. Faceţi pauze. Copiii se pot simţi plictisiţi sau pot avea probleme de con-

centrare. Ei vor avea nevoie de schimbarea activităţii;

•	 �Urmăriţi copilul. Fiţi atent la semnele de nelinişte ale copilului. În cazul în care acesta este iritat sau neli-
niştit, întrerupeţi cititul pentru un timp oarecare. Aşteptaţi până se va linişti;

•	 �Potriviţi-vă tempoul şi succesiunea citirii capitolelor în funcţie de capacitatea copilului de a asculta. Căr-
ţulia nu trebuie să fie citită capitol după capitol. Vă puteţi întoarce la paragrafele care l-au interesat în 
special pe copil sau care, dimpotrivă, nu au fost pe înţelesul copilului.



Informaţii pentru părinţi şi tutori
Este firesc ca părintele să fie agitat atunci când află că copilul lui este chemat în instanţă pentru a depune mărturie. Mulţi oameni nu au fost niciodată 
la judecătorie şi nu ştiu ce-i aşteaptă acolo. De asemenea, părinţii pot să nu ştie cum să-l ajute mai bine pe copil în asemenea momente grele.

Încercaţi să vă amintiţi de câteva situaţii când aţi reacţionat cu nelinişte: aflându-vă într-un loc necunoscut sau într-un oraş necunoscut, în 
timpul primei călătorii cu automobilul, etc. Pentru un copil, a merge la judecătorie este o situaţie care nu se întâmplă în fiecare zi şi îi poate 
provoca un stres destul de mare. Trebuie să ştim că pentru copil acest stres este mult mai mare decât pentru noi.

Reţineţi:

•	 Copilul va avea nevoie de sprijinul Dumneavoastră. În situaţiile grele spuneţi-i că-l iubiţi, că veţi fi alături de el;

•	 Nu dramatizaţi situaţia. Străduiţi-vă să vorbiţi cu copilul liniştit, ca neliniştea Dumneavoastră să nu i se transmită şi copilului;

•	 �Temerile legate de participarea la şedinţa de judecată sunt diferite pentru Dumneavoastră şi pentru copil. Dacă Dumneavoastră vă faceţi 
griji cum va răspunde copilul la întrebările puse în cadrul procesului, copilul Dumneavoastră se teme cel mai mult de faptul că nu va şti 
ce să spună sau că va vrea să facă pipi;

•	 �Se poate întâmpla să aşteptaţi începutul şedinţei de judecată pe coridorul judecătoriei, împreună cu acuzatul sau cu familia lui. Copilul se 
poate teme de ei. Protejaţi-l de emoţii puternice şi de comentarii, mai bine aşezaţi-vă mai departe de acuzat;

•	 �Cu o zi înainte de judecată ieşiţi cu copilul la plimbare, jucaţi-vă cu el, faceţi împreună ceva amuzant. Aveţi grijă să fie sătul şi bine odih-
nit. E necesar să luaţi cu voi ceva de mâncare sau de băut;

•	 Aşteptarea începerii şedinţei de judecată poate dura mult, de aceea luaţi-i copilului Dumneavoastră o cărţulie sau o jucărie;

•	 �Când copilul va părăsi sala, vorbiţi cu el despre asta. Întrebaţi-l cum se simte, concentraţi-vă asupra nevoilor lui, nu-l întrebaţi fiecare 
detaliu pe care l-a zis;

•	 Oferiţi-i copilului emoţii pozitive şi atenţie, îmbrăţişaţi-l.

Telefoane utile:

Ministerul Afacerilor Interne – 25 52 77, 25 52 90
Ministerul Protecţiei Sociale, Familiei şi Copilului - 24 37 51
Secţia minori şi protecţia drepturilor omului, Procuratura Generală – 22 74 55, 22 80 64
Direcţia municipală pentru Protecţia Drepturilor Copilului, Chişinău – 24 27 02
Centrul Naţional de Prevenire a Abuzului faţă de Copii – 75 67 87, 75 88 06



Dacă aveţi îndoieli şi nu ştiţi cum să vă ajutaţi copilul, vorbiţi cu un specialist, de exemplu, cu un 
psiholog sau cu un pedagog. Ţineţi minte că liniştea Dumneavoastră se reflectă asupra copilului. 
Dacă sunteţi părinte sau tutore legal al copilului, atunci beneficiaţi de anumite drepturi pe care tre-
buie să le cunoaşteţi şi de care trebuie să vă folosiţi. Faceţi cunoştinţă cu procedura de judecată. 
Ştiind la ce vă puteţi aştepta sau cunoscând procedurile, vă va fi mai uşor să-i lămuriţi copilului 
situaţia în care s-a pomenit.

Această carte a fost scrisă cu gândul la copiii de vârstă mică (5-11 ani) care vor fi chemaţi în instan-
ţa de judecată în calitate de martori. Este adresată copiilor care reprezintă partea vătămată sau care 
au fost martorii unei infracţiuni. Informaţia pe care o găsiţi aici are scopul de a familiariza copilul cu 
situaţia cu care se va confrunta în sala de judecată şi îl pregăteşte pentru a participa la judecată. A 
fi martor la o infracţiune, iar apoi martor în procesul de judecată este un lucru foarte dificil pentru 
un adult, iar pentru un copil este şi mai dificil. El nu înţelege toate procedurile legale, se teme de 
situaţii noi şi de persoane necunoscute, îi este ruşine să vorbească despre cele întâmplate. Uneori 
se simte vinovat, pierdut, înfricoşat şi singur, se teme că nu va realiza aşteptările părinţilor sau ale 
tutorelui. Copiii mai mari care deja pot citi, pot studia această cărţulie de sine stătător. Adulţii trebu-
ie să le fie alături. În cazul în care apare vreo neclaritate, să fie gata să răspundă la toate întrebările 
şi îndoielile copilului.


